
تصمیم گیرندگان جای دیگرند
دعوای مجلس و دولت بر ســر تصویب برجام در مجلس همچنان ادامه دارد. اینکه این دعوا چقدر حقوقی است و چقدر 
سیاسی، بحث دیگری است، ولی اصل دعوا به دو برداشت حقوقی برمی گردد که عباس عراقچی پیش تر در گفت وگوی 
ویژه خبری شبکه دو، درمورد آن صحبت کرده بود. صحبت هایی که به گفته او با نقل قول های ناقص خبرگزاری ها به این 
سوءتفاهم منجر شده که وی برجام را بی نیاز از تصویب مجلس خوانده است. عراقچی گفته است این درحالی است که او 
بدون قضاوت قطعی، تنها دو نظر موجود را بیان کرده اســت. به گفته او عده ای برجام را مشمول اصل 77 قانون اساسی 
می دانند که بر طبق آن عهدنامه های بین المللی باید به تصویب مجلس برسد، اما عده ای دیگر معتقدند برجام مشمول 

اصل 77 نمی شود. عراقچی در توضیح، سه استدلال گروه دوم را بیان می کند: اولا برجام به دلیل شکل تنظیم سند و به صراحت متن آن، تنها یک سند 
اجرایی مشتمل بر اقدامات داوطلبانه طرفین است که انجام هر کدام از این اقدامات منوط به اقدام طرف مقابل است و بنابراین نمی توان آن را موافقت نامه 
دانست. ثانیا برجام ضمیمه یک قطعنامه شورای امنیت )قطعنامه 2231( شده و توسط آن تایید شده است. بنابراین مثل بقیه قطعنامه های شورای امنیت 
که به تصویب مجلس نمی رســند، این قطعنامه و ضمیمه آن )برجام( هم نیاز به تایید مجلس ندارد. ثالثا به دلیل ورود شورای عالی امنیت ملی به موضوع 
هسته ای از سال 1382 این موضوع بر اساس اصل 176 قانون اساسی در حوزه صلاحیت شورای عالی قرار می گیرد و مجلس نمی تواند ورود داشته باشد. 
عراقچی گفته است وزارت امور خارجه درخصوص این دو نظریه حقوقی در مقام قضاوت نیست، اما به لحاظ سیاسی و از منظر منافع ملی معتقد است از 

آنجا که هیچ یک از دیگر اعضای برجام، این توافق را در پارلمان های خود به تصویب نمی رسانند، این با اصل توازن و تناظر در تعهدات طرفین تنازع دارد.

شکایت از شاکی ها ادامه دارد
قوه قضاییه در هفته های گذشته شاهد شکایت مســئولان سابق قوه مجریه علیه مسئولان فعلی این قوه بوده  است. 
بازی جدید را خود احمدی نژاد و با شــکایت از اسحاق جهانگیری معاون اول روحانی شروع کرد. بعد از آن یارانش وارد 
شدند و  ابتدا سعید مرتضوی از علی ربیعی وزیر کار روحانی شکایت کرد و بعد حمید بقایی از احمد ترکان مشاور روحانی. 
امروز هم وکیل بقایی خبر داده معاون اجرایی احمدی نژاد که خود در بازداشت به سر می برد، از محمد اشرفی اصفهانی 
شــکایت کرده است. دلیل این شــکایت هم به مانند بقیه این شکایت ها »افترا و نشــر اکاذیب به قصد تشویش اذهان 
عمومی« اعلام شده است. حجت الاسلام اشرفی اصفهانی رئیس هیئت بدوی رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست 

جمهوری است که چندی پیش در جلســه ای به نقل از یک مقام مسئول امنیتی گفته بود بقایی اموالی را از کشور خارج کرده و در نزدیک به 10 کشور 
خارجی سرمایه گذاری کرده است. صحبت هایی که در ســایت ها و شبکه های اجتماعی انعکاس گسترده ای داشت و واکنش اشرفی اصفهانی را در 
پی داشت که از انتقال حرف هایش در یک جلسه خصوصی به فضای رسانه ای انتقاد کرده بود. اما حالا به نظر می رسد واکنش او تاثیری بر بازی جدید 
احمدی نژادی ها نداشته است. سید عادل حیدری وکیل بقایی در این خصوص تاکید کرده است: آقای اشرفی اصفهانی در کسوت ریاست هیئت بدوی 
رسیدگی به تخلفات نهاد ریاست جمهوری، نمی بایست شنیده های بدون سند و مدرک خود را در سطح وسیعی منتشر کند، به گونه ای که در مطبوعات 
و ســایت های داخلی و خارجی انتشار یابد و خوراک رســانه های معاند را تهیه کند. او همچنین گفته است از دســتگاه قضایی درخواست رسیدگی به 
موضوع با قید فوریت دارد تا با برخورد قاطع، افراد با اغراض سیاسی دست به شایعه سازی و انتشار اکاذیب نکرده و در نتیجه با آبروی افراد بازی نشود.

به نظر می رســد زمین خواری تمام نمی شود، بلکه از جایی به جای دیگر منتقل 
می شــود، این بار گردنه حیران. یک زمین خواری بزرگ که نه فقط اراضی ملی 
که زمین های کشاورزی را نیز شامل می شــود. گفته شده است پای وزیرانی از 

دولت قبل و نمایندگان پیشین مجلس نیز در میان است. 
ردپای وزیرانی از دولت قبل

دوشــنبه هفته گذشته و در روز نشست ســتاد مبارزه با مفاسد اقتصادی در دفتر 
معاون اول رئیس جمهور بود که صفر نعیمی رز نماینده آســتارا در مجلس از این 
زمین خواری گفت. به گفتــه نعیمی رز عمده این زمین خواری ها از زمان یکی از 
نمایندگان مجلس شروع شده است و پس از آن پای مدیران دولتی سابق )نهم و 
دهم( توسط این نماینده به گردنه حیران رسیده است. وی ادعا کرده است نماینده 
مذکور، خود زمین های بســیاری را در این منطقه غصب کرده، در حالی که باید 
گفت قبل از این دوره، این منطقه بکر و دســت نخورده بود و همه فکر می کردند 

که زمین های حیران متعلق به منابع طبیعی است، اما با حضور این نماینده، این 
طلسم شکسته شد و با هماهنگی هایی که با سازمان منابع طبیعی وقت صورت 
گرفت، از آن زمان بود که هر مسئولی که دلش خواست در آن منطقه ویلاسازی 
کرد. به گفته او  زمین خواران تله کابینی را در این منطقه دایر کردند که زمین های 
مزروعی مردم را هم دربرگرفت. نعیمی گفته ساکنین منطقه نمی توانستند برروی 
زمین های زراعی خودشان زراعت کنند چون این بهانه را برایشان می آوردند که 
منطقه برای منابع طبیعی است،اما زمین خواران اجازه ایجاد تله کابین خصوصی 

پیدا کردند.
زمین خواری در مناطقی به جز حیران

بعد از صحبت های روز دوشــنبه گفت و گوی خبری شبکه دو برنامه ای ویژه 
زمین خواری ترتیب داد که رئیسی دادستان کل کشور، محمدی نائب رئیس 
کمیســیون اصل نــود مجلس و صفــر نعیمــی نماینده مردم آســتار مهمان 

آن بودند. حجت الاســلام رئیســی در ایــن برنامه گفت در رابطــه با موضوع 
زمین خواری تنها بحث منطقه حیران مطرح نیست و خبر از زمین خواری های 
دیگــری در دماوند تهران و بخش های مختلف دیگــر داد که در حال حاضر 

شاهد آن هستیم.
تشکیل کارگروه ویژه

امروز نیز کاظم پالیزدار دبیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی از تشکیل کارگروه 
ویژه ای برای رسیدگی به زمین خواری در حیران خبر داد. پالیزدار با اشاره به سفر 
اخیر خود به گیلان و پیگیری پرونده های موجود در این استان از تشکیل جلسه 
ستاد پیشگیری از ساخت و سازهای غیر مجاز گفت که در جریان آن پرونده های 
گردنه حیران مطرح شد و مقرر شد اســتاندار گیلان با تشکیل کارگروهی ویژه 
این مسئله را به طور جدی پیگیری کند و تا رسیدگی کامل به تخلفات این پرونده 
صدور هر گونه مجوز جدید متوقف شود. پالیزدار همچنین درخصوص میزان 
این تخلفات گفت از 160 هکتاری که در طرح توسعه روستای حیران تصویب 

شده، تنها 7/2 هکتار آن مجوز ساخت و ساز داشته است.

 تفاهم هسته ای 
 توان پشتیبانی از منطقه را 

بیشتر می کند
علی اکبر ولایتی در جــلاس مجمع عمومی مجمع 
جهانی اهل بیت )ع( گفت:» ما هرگز درصدد نیستیم 
که منکــر وجود نارســایی در روابط بین الاســلامی 
شــویم و یا بگوییم که هیچ اختلافی وجود نداشــته 
و یا ندارد. بلکه منظور این اســت که نارســایی ها و یا 
خلأهای موجــود موجبات اصلی بحــران را فراهم 

نیاورده است.«

منکر وجود نارسایی در روابط 
بین الاسلامی نیستیم

مشــاور عالی مقام معظم رهبری در امور بین الملل 
علــت درگیری های منطقه را امــری جز اختلافات 
مذهبی دانســت و بیان کــرد:» در لیبــی،  تونس و 
مصر که اختلافــات مذهبی وجود نــدارد اصلًا در 
آنجــا نمی توان فعالیــت قابل ذکری را برای شــیعه 
متصــور بود. حتی اختلافات مذهبــی در آنجا دیده 
نمی شــود و یا اختلافــات میان نحلــه ای نیز خیلی 

قابل توجه نیست. 
پس اگر اختلافــات مذهبی موجــب درگیری های 
منطقه باشد اساســاً نباید در مصر، تونس و لیبی این 
درگیری ها وجود داشــته باشــد. پس اصل موضوع 
چیز دیگری اســت. منطقه خاورمیانه سال هاســت 
که از یک بحران مزمن و ریشــه ای رنج می برد و آن 
کمبود الگوی بومی مردم سالاری است که در نتیجه 
حکومت های توتالیتر با عناوین مختلف پادشاهی و 
یا جمهوری چنان بر گرده مردم سوار بودند که اجازه 

نفس کشیدن به آنها را نداده اند.«

 قدرت های جهانی تا حدی 
درایجاد گسل های تاریخی میان مذاهب 

موفق بودند
علــی اکبــر ولایتــی افــزود:» مطالبات مــردم در 
خاورمیانــه روشــن اســت. دموکراســی مبتنــی بر 
آموزه های اسلامی و فرهنگ شــرقی است. لیکن 
در دستیابی به آن با مقاومت سرسختانه جریان های 
حاکم و دیگر حکام منطقه که این تحولات را به زیان 
خود می بینند مواجه شدند. در این میان بدیهی است 
که برخی قدرت های جهانــی و منطقه ای بخواهند 
برای پیشــبرد اهداف خود گسل های تاریخی میان 

مذاهب را فعال کنند. 
متأســفانه تا حدی هم در این راســتا موفق بوده اند و 
وظیفه ما این است که به درمان این مشکل بپردازیم 
و اوضاع را به حالت عادی برگردانیم. زیرا حقیقتاً اصل 
مشــکل خاورمیانه اختلافات مذهبی و تفاوت های 

طایفه ای نیست. 
دلیل بحــران منطقه یک عامل درونی دیگر اســت 
و بایــد راه حلی برای آن پیدا شــود تا منطقــه از این 

درگیری ها و نابسامانی ها خارج شود.«
وی در ادامه گفت:» آن زمانی که تمام کشــورهای 
غربــی یکپارچــه گردهم آمدنــد که رژیم ســوریه را 
عــوض کننــد نتوانســتند کاری از پیــش ببرند، چه 
رســد به امروز که تحقق بشــارت الهی را می بینیم. 
ممکن اســت با چالش هایی مواجه باشیم اما شرایط 
 جبهه مقاومت بسیار بهتر و مســتحکم تر از گذشته 

است. 
به ویژه با تفاهم هســته ای جمهوری اسلامی ایران 
توان بیشتری برای همراهی و پشتیبانی از دوستان 
خود در منطقه خواهیم داشــت. وظیفه ما به عنوان 
دوســتداران، محبان و پیروان اهل بیت )ع( در این 
شرایط بسیار سخت و دشوار این است که باید تلاشی 

دوچندان داشته باشیم.«.

سیاسی

مجلس همچنان در انتظار برجام نشسته است
مجلس یا شورای عالی امنیت ملی، کدامیک میزبان برجام هستند؟

یک بام و دوهــوای برجام همچنان ادامــه دارد، گرچه چند روز گذشــته علی 
لاریجانی اعلام کرد:» توافق باید جایگاه "قانــون" پیدا کند چرا که تعهداتی را 
برای کشور ایجاد می کند.«، و لزوم قانون شــدن هر لایحه، مصوبه یا طرحی 
تصویب مجلس شورای اسلامی است، عباس عراقچی گفته بود از نظر حقوقی 
عده ای معتقدند برجــام نیاز به تصویب مجلس دارد و عده دیگری بر خلاف آن 

نظر می دهند.

برجام، برنامه ای داوطبانه یا تعهد بین المللی
نزدیک به یک ماه از آن روزی که اعلام شــد:» ایران و 1+5 بر ســر بزنامه ای 
مشترک به توافق رسیدند«، می گذرد اما برجام یا همان برنامه جامع مشترک، 
در دوراهی مجلس و شــورای عالی امنیت ملی مانده اســت. علی لاریجانی، 
رئیس مجلس شورای اسلامی در بین حرف هایش گفته بود:» برخی تعهداتی 
که در برجام اعلام شــده اســت در مجلس باید مورد طرح و بررسی واقع شود. 
ه ایــن تعهدات باید در قالب یک لایحه از ســوی دولت به مجلس ارایه شــود. 
هنوز بر ســر چگونگی بررسی برجام در مجلس بحث اســت اما ارایه لایحه از 
ســوی دولت درباره برخی تعهدات برجام به مجلس را به لحاظ سیاســی مفید 
است.« از سوی دیگر، سیدعباس عراقچی، معاون حقوقی وزیر امور خارجه، 
در خصوص آینده مبهم توافقنامه گفته اســت:» اگرچه طبق اصل 77 قانون 
اساســی همه موافقت نامه ها و معاهدات بین المللی بایــد به تصویب مجلس 
شورای اسلامی برســد اما برجام برنامه جامع اقدام مشترک است که دو طرف 
به صورت داوطلبانه اجرا می کنند. در قانون اساسی هم اشاره شده است که اگر 

موضوعی در حیطه اختیارات شورای عالی امنیت ملی قرار گیرد آن موضوع از 
حیطه اختیارات مجلس خارج می شود و در 12 سال گذشته موضوع هسته ای 
کشــورمان در اختیار شــورای عالی امنیت ملی بوده است و ما معتقدیم برجام 

نیاز به مصوبه مجلس ندارد.« 
آنطــور که لاریجانی گفته اســت:» ارائه لایحه از ســوی دولــت برای تصویب 
بخش هایی از تعهدات قید شده در برجام فوایدی دارد.«، اما به نظر می رسد ارائه 
بخش هایی از برجام به مجلس شــورای اسلامی، کاری کارشناسانه و منطقی 
نباشــد، چرا که در این حالت توافقنامه هسته ای نه ماهیت تعهدی بین المللی 

پیدا می کند و نه برنامه ای داوطلبانه. 
از ســوی دیگر، قرار اولیه این بود که بین 60 تا 90 روز زمان برای بررسی برجام 
درنظر گرفته شــود، نزدیک به 60 روز از مهلت درخواستی گذشته است و هنوز 
برجام نتوانســته اســت جایگاه خودش را پیدا کند. عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی هم چندی پیش گفته بود:» برجام با وجود مخالفت ها در مجلس 
به تصویب خواهد رسید.« نجات الله ابراهیمیان، سخنگوی شورای نگهبان هم 
با تاکید بر اینکه برجام نباید در مجلس تصویب شود، بیان کرده بود:» برنامه جامع 
اقدام مشترک شــرایط یک معاهده بین المللی را ندارد و در صورتی که آن را در 
مجلس تصویب کنیم عملا خود را موظف به اجرای آن دانسته ایم. عنوانی هم 
که برای این برنامه در نظر گرفته شده است، بار حقوقی معاهدات بین المللی را 
ندارد.« عباس عراقچی اما کار را تمام کرد وقتی گفت:» صلاح نیست که برجام 

در مجلس به تصویب برسد.« 
بســیاری از مخالفان تصویب توافق هســته ای در مجلس شورای اسلامی به 

موضوعاتی اشاره دارند که بدون دخالت مجلس شورای اسلامی مورد بررسی 
قرار گرفته است از جمله قطعنامه 598. همچنین اظهار نظرها نشان داده است 
که  در خصوص برجام و تایید نهایی آن به لحاظ سیاســی و قانونی و حقوقی به 
دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی اطمینان کرد؛ به این دلیل که این شورای 
سیاســی و امنیتی می تواند به طور موازی وظایــف و اقدامات مجلس را درباره 
برجام با هزینه سیاســی و بین المللی کمتری انجام دهد، اما آیا واقعا توافقنامه 
هسته ای تعهدی بین المللی ایجاد نمی کند؟ و در صورت به تصویب نرسیدن 

آن در مجلس شورای اسلامی، این برجام ضمانت اجرایی نخواهد داشت؟

عاقبت چه بر سر برجام می آید؟
علی لاریجانی تاکید کرده اســت کــه در صورت ارائه برجام از ســوی دولت در 
قالب لایحه، از لحاظ سیاسی فایده دارد. لاریجانی به واژه سیاسی و نه حقوقی 
اشاره کرده است. بنابراین به نظر می رســد در صورتی که مرجع تصمیم گیری 
برجام شــورای عالی امنیت ملی باشد، از لحاظ حقوقی و ضمانت اجرایی برای 
آن مشــکلی به وجود نخواهد آمد؛ به عبارت بهتر از لحاظ اجرایی خلایی برای 
برجام پیش بینی نمی شــود و به محض تصویب در مرجع تصمیم گیرنده، اجرا 
خواهد شد. با این وجود، مجلس شورای اسلامی چشم به راه ارائه توافقنامه از 
سوی دولت اســت. اما مجلس دهم شورای اسلامی، همان مجلسی که بارها 
وزای دولت یازدهم را مورد ســوال و استیضاح قرار داد، چشمم به لایحع توافق 
هسته ای روشن می شود؟ آیا مجلس ورود جدی خواهد کرد یا تابع نظر شورای 

عالی امنیت ملی خواهد بود؟ 

سوژه روز

پیگیری روزواکنش روز

جریان وحدت ستیز میان شیعیان به اندازه جریان افراطی اهل سنت خطرناک است
سید حسن خمینی در ششمین اجلاس مجمع عمومی مجمع جهانی اهل بیت)ع( گفت:» شیعه در طول تاریخ بارها با اتهام زنی مظلوم واقع شده و این مورد از ابتدای اسلام و دوران پیامبر اعظم)ص( 
تاکنون ادامه داشــته اســت.« یادگار امام )ره( افزود:» شــیخ صدوق در کتاب امالی روایتی از امام صادق)ع( آورده که در دوران ایشــان نیز همانند امروز تهمت زنی و اتهامات علیه شــیعیان و به ویژه 
بزرگان شــیعه وجود داشته است، بنابراین امروز انتظار اقدامی غیر از این را از منافقین و مخالفین نداریم.« وی به چگونگی مقاومت در برابر تهمت پرداخت و بیان کرد:» دوران حضرت یوسف)ص( و 
امیرالمومنین)ع( نمادی از دوران مقابله با اتهام زنی علیه شیعیان بود، دو اقدام مهم روشنگری برای عموم مردم و توجیه کارهایی که شیعه را در معرض اتهام قرار می دهد، باید در برابر تهمت ها صورت 

گیرد. متاسفانه جریان وحدت ستیز میان شیعیان به اندازه جریان افراطی اهل سنت خطرناک است.«
حســن خمینی در پابان به وظیفه مسلمانان اشــاره کرد و گفت:» لجبازی بچه گانه و فرقه ای موجود در جامعه اســلامی نمی تواند آینده ای مناسب برای کشورهای اسلامی رقم زند بنابراین 

مسلمانان و به ویژه مسئولین کشورهای اسلامی باید به این مورد توجه ویژه کرده و از تفرقه و جدایی میان امت اسلامی بر حذر باشند.«
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زمین من را چه کسی خورد؟

شنبه 24 مرداد ماه 1394


